
  

Presentació de l’Agenda Local dels Drets Humans a la CiutatPresentació de l’Agenda Local dels Drets Humans a la CiutatPresentació de l’Agenda Local dels Drets Humans a la CiutatPresentació de l’Agenda Local dels Drets Humans a la Ciutat 

Mª José Rodríguez, regidora delegada de Cooperació, Solidaritat i Pau.Mª José Rodríguez, regidora delegada de Cooperació, Solidaritat i Pau.Mª José Rodríguez, regidora delegada de Cooperació, Solidaritat i Pau.Mª José Rodríguez, regidora delegada de Cooperació, Solidaritat i Pau.---- Molt bon dia i moltes 

gràcies per acompanyar-nos en aquest dissabte de festa i de més coses. Primer de tot us 

presento a les persones que m’acompanyen, sé que són ben conegudes per tots vosaltres. A la 

meva dreta la senyora Eli Urretavizcaya, és tècnica de l’oficina de participació ciutadana de la 

Diputació de Barcelona, Francisco Gutiérrez, Guti per als amics, és el Director d’Àrea de 

Governació. 

Mª José Rodríguez.Mª José Rodríguez.Mª José Rodríguez.Mª José Rodríguez.----  La meva intervenció consistirà en un recorregut cronològic molt ràpid 

sobre la implicació de l’Ajuntament de Sant Boi en aquesta Carta dels Drets Humans que crec 

que és un dels elements amb una implicació important que com Ajuntament i com a municipi 

estem treballant. Ahir en una reunió a la Diputació ho dèiem: parlem de Drets Humans i Drets 

de Ciutadania sobretot  perquè tota la nostra actuació política ha d’estar impregnada d’aquests 

drets, que són en definitiva els drets dels ciutadans. Us explico que l’Ajuntament de Sant Boi es 

va adherir, en el ple municipal del 14 de maig del 2001, a aquesta carta de salvaguarda dels 

Drets Humans. Aquesta carta va ser aprovada a França a Saint Denis l’any 2000. Desprès al 

2002 es va constituir el Consell de Ciutat com a òrgan amb una amplia base de representació 

ciutadana. Dins de les comissions de treball d’aquest Consell de ciutat se’n va crear una per tal 

de seguir el desenvolupament de les recomanacions que feia la Carta.  Això vol dir que Sant 

Boi va crear una estructura de seguiment i jo crec que això és el més important. Perquè 

nosaltres podem tenir un document molt positiu de desenvolupament de drets, però si desprès 

això es queda en una prestatgeria no serveix, tothom ha d’estar impregnat d’això i tothom ha de 

seguir el desenvolupament, per tant el cCnsell va crear la comissió precisament amb aquest 

objectiu. També en la Carta en una disposició final s’estableix que les ciutats adherides es 

comprometen a fer un avaluació cada dos anys sobre l’aplicació dels drets reconeguts en la 

pròpia Carta, a Sant Boi hem continuat fent això i hem fet una avaluació a l’any 2004. L’ Institut 

de Drets Humans de Catalunya, per encàrrec de l’Ajuntament i amb el suport de la Diputació, 

va realitzar una auditoria d’acord amb el contingut d’aquesta carta, aquesta auditoria es va 

realitzar juntament amb altres ajuntaments, Santa Perpetua, Granollers que formen part d’una 

xarxa.  Sant Boi forma part d’aquesta xarxa i en l’auditoria s’explicava molt bé com les 

polítiques publiques donaven compliment als drets que allà s’explicaven. 

Per exemple, les recomanacions d’aquesta auditoria parlaven de reforçar els programes 

d’immigració, que han de garantir el dret a la llibertat cultural, lingüística i religiosa. En el nostre 

Pla d’Actuació Municipal està recollida aquesta actuació i està recollit en base a unes accions 



  

que precisament desenvolupa aquest mandat. Una altra recomanació que va sortir de la 

auditoria va ser impulsar amb força els mecanismes de resolució de conflictes, establint la 

figura dels mediadors comunitaris o que tota la normativa municipal fes menció especifica a la 

Carta. Vosaltres sabeu que es va crear un departament de mediació ciutadana amb aquest 

objectiu. Precisament, crec que tot això ens parla de com cada Govern esta compromès en el 

desenvolupament d’aquests drets. Molt bé i arribem al 2009 i des de gener la Xarxa de ciutats 

està promovent l’elaboració d’agendes locals pels drets humans i s’ha posat en marxa en tres 

municipis una prova pilot de com elaborar aquesta agenda que finalment acabarà en unes 

accions o en un full de ruta per realment aconseguir que la ciutat de Sant Boi tingui un 

desenvolupament de la Carta dels Drets Humans com cal. En l’elaboració d’aquesta agenda 

han participat un  seguit de representants d’entitats de la Comunitat i desprès Guti us parlarà 

dels resultats, però jo crec que l’important és: Tenim una avaluació primer, tenim un treball fet 

de diagnòstic i d’agenda de full de ruta i ara  el següent pas és posar-lo en marxa. Posar-lo en 

marxa no només com a Govern sinó amb la complicitat sempre de les entitats i la societat civil, 

sense vosaltres crec que no es podrà fer. Fins aquí tot el procés i ara l’ Eli us explicarà una 

mica des de la Diputació que és el que s’està promovent. Per suposat el recolzament que els 

municipis reben de la Diputació és molt important, ja que sense ells tampoc seriem capaços de 

portar-ho endavant. 

Eli Urretavizcaya.Eli Urretavizcaya.Eli Urretavizcaya.Eli Urretavizcaya.----    Bon dia, bé de fet és la nostra feina; no fem res que no ens toqui, de fet 

estem aquí per la Carta, una Carta que hem fet en un llenguatge planer i també amb 

l’Ajuntament de Barcelona i l’Ajuntament de Sant Boi ha fet una edició pròpia que és la Carta, 

però explicada d’una manera més simple i la teniu aquí. Ja vam dir que la Carta és una 

Declaració dels Drets Fonamentals de les persones que viuen als pobles i ciutats i el 

compromís dels Ajuntaments per garantir-los; és un document municipalista fet per municipis, 

aprovat a Europa com ha dit la regidora al 2000 ara fa 10 anys. Al 2003 la Diputació va crear la 

Xarxa de Pobles i Ciutats pels Drets Humans, que no és res més que intentar articular tots 

aquells Ajuntaments que ja havien anat per davant de la Diputació que eren uns quants ja i 

només havien donat certa cobertura per difondre la Carta de la cultura dels drets humans i 

donar suport als Ajuntaments signataris de la Carta sí calgués i des del 2003 hem anat 

treballant en aquesta via de col·laboració. La xarxa s’ha ampliat molt, ara en aquest moment hi 

ha 145 ens locals de la província de Barcelona. Cal dir que és una experiència totalment inèdita 

a tota Europa, aglutinem bona part dels municipis, uns 450,  i sabem que 145 són de 

Barcelona, ho sabem precisament perquè hi ha la xarxa, la Diputació va apostar per fer aquest 

suport. Hem anat articulant diferents projectes, intentant afavorir als Ajuntaments a complir amb 



  

els compromisos de la Carta, per cert la Carta parla de tots els àmbits de l’acció municipal: del 

medi ambient, educació, salut, hi ha uns instruments potser més específics que van orientats a 

garantir el compliment de la Carta. La Carta parla d’uns instruments que s’han d’utilitzar i una 

avaluació que s’ha de passar cada dos anys. Al 2003 ja s’havien incorporat 5 Ajuntaments i al 

2006 per una iniciativa de la Diputació vam pensar que havíem d’anar un pas més enllà i les 

auditories ens donaven conclusions, però cal també continuar i passar de les conclusions a la 

programació. Sant Boi ho va fer, però altres Ajuntaments que van participar a l’auditoria no ho 

van fer i no ho van fer amb la claredat que ho va fer Sant Boi i en aquest sentit jo vull dir que 

nosaltres des de Diputació pensem que Sant Boi és un dels Ajuntaments que amb més claredat 

i amb una voluntat política més clara, ha assumit els compromisos de la Carta i la Carta com a 

document, com a marc del Govern democràtic amb el seu Alcalde al capdavant. Tenia unes 

auditories amb unes recomanacions que les va aplicar en el pla d’acció municipal de la següent 

legislatura, però com que això no passava a tot arreu i hi havia aquest perill de que això no 

anés enlloc.  

A la Diputació vam dir, doncs, anem de l’Auditoria a la agenda, és a dir , avaluem, mirem com 

estem, i a més avaluem i és aquest projecte que des de 2009 estem amb les proves pilot, que 

la primera part seria igual, però la segona com ho portem a l’acció de Govern i això ho estem 

concretant amb els altres tres Ajuntaments: Sant Boi, Santa Perpetua i Cubelles, els 

Ajuntaments que estem en aquesta prova pilot. Ara hem tancat la diagnosi i les propostes que 

van sortir en els espais de participació. Ara amb això, que és el que ells ens ensenyaran, 

veurem com ho articulem de cara al futur. L’important és que veieu quin ha estat l’important 

esforç del compromís ciutadà i amb unes aportacions força interessants. Res més per la meva 

part. 

Mª José Rodríguez.Mª José Rodríguez.Mª José Rodríguez.Mª José Rodríguez.----        Sí, després de sentir els resultats, podríem fer una mica de discussió 

nostra, per què també jo crec que serà molt interessant. 

Francisco GutiérrezFrancisco GutiérrezFrancisco GutiérrezFrancisco Gutiérrez....----    Us presentaré d’ una manera molt gràfica el que ha donat de sí aquesta 

agenda local, tant la part de diagnosi com la part de recomanacions i propostes, que ha estat 

fruit d’un treball de participació interna del propi Ajuntament, participant més de 70 tècnics i ha 

estat presentat ara fa poc a l’equip directiu, prenent consciència que tot això s’ha d’anar 

incorporant i la pota de la ciutadania que ens ha anat acompanyant com una base perquè 

desprès tot tingui un resultat i la gent vagi recordant que aquest no és un document de 

decoració sinó cal que sigui un document real i que orienti les nostres polítiques i ha de partir 

d’un compromís polític, perquè en el fons es tracta dels Drets de la ciutadania i a vegades es 



  

pensa: vols dir que ara s’ ha de perdre el temps en això amb la quantitat de problemes que hi 

ha en gestió i ara hem de parlar de drets humans, es tracta de drets de la ciutadania de fet el 

que estem fent és un full de ruta, de tornar a tenir sentit com a política pública. L’ educació d’un 

servidor és la de poder tirar endavant la defensa dels Drets de la ciutadania i millorar la qualitat 

de vida a través d’aquests drets. En el fons estem parlant d’una cosa molt concreta, molt real. 

És un tema de la ONU que resulta que la Diputació l’ha fet seu .Sant Boi sembla que està 

directament implicat en el que seria l’acció de Govern. Llavors ens quedaria tot en aquestes 

dues paraules : compromís polític i drets de ciutadania. Tota aquesta documentació la teniu 

penjada a la web i hi teniu accés. S’ha fet un treball d’indicadors, amb buidat d’informació per 

veure en quin estat de situació estem en el compliment de cada dret, però l’important és que 

l’equip directiu de l’Ajuntament s’ho ha agafat com a propi, tota l’Organització per tant i aquest 

fòrum de participació ciutadana que ens va ajudar a tirar-ho endavant i a donar la seva opinió. 

A nivell de diagnosi, hem agrupat els Drets de la Carta en cinc grans blocs que tenen alguna 

cosa a veure 

Dret al Bon Govern de la Ciutat, dret a la participació política, associació, reunió, manifestació, 

dret a la informació, principi de transparència i mecanismes de garantía. 

Dret de protecció a la persona: tema dels col·lectius més vulnerables, solidaritat internacional, 

dret de la vida privada i familiar, drets generals i serveis públics de protecció social i drets dels 

consumidors. 

Dret bàsic de benestar: educació, treball, habitatge, salut.  

Dret a un entorn saludable: medi ambient i sostenibilitat.  

Dret a la cultura del lleure 

Es van analitzar tots els drets, per part de l’equip tècnic intern, set d’aquests drets estaven en 

un estat positiu, tres tenien elements de millora i hi ha drets que són  àmpliament millorables i 

alguns estan per millorar de manera clara, en aquest cas coincideix que tant l’anàlisi ciutadana 

com l’anàlisi tècnica ens deia que tot el que té a veure amb l’ampliació del dret a sufragi a les 

eleccions municipals amb residents no comunitaris i amb tot el tema de que els residents no 

comunitaris puguin votar, no és competència total però la Carta sí ho planteja que hem de 

demanar a les institucions competents i vetllar per què aquest dret s’acabi gaudint, doncs aquí 

no hem fet res i l’Ajuntament de Sant Boi és conscient d’això. 



  

En quant als Drets de protecció a la persona, la part tècnica ens diu que hi ha sis compromisos 

que s’estan complint suficientment bé, tres haurien de millorar-se i un és francament millorable. 

La ciutadania que ens ho va plantejar diu que en aquest sentit no és tan greu, es tracta de 

vetllar per la defensa de consumidors i usuaris, el temps que es tarda en resoldre expedients 

és deficitari. També en som conscients, perquè hem rebut alguna recomanació del Síndic de 

Greuges de Catalunya amb el sentit de millorar l’atenció de l’OMIT, hem patit moments difícils 

per l’increment de demandes i les reclamacions han augmentat tant que ens han agafat una 

mica a contrapeu. 

A nivell de Drets de protecció a la persona: Aquí com veureu la ciutadania és bastant exigent a 

l’hora de fer demandes. En aquest sentit el que tenim una gran assignatura pendent és que no 

s’ha signat cap contracte municipal sense una clàusula contra el treball il·legal i el treball 

infantil. Això significa que l’Ajuntament no està permetent que passi, sinó que no hi ha cap 

clàusula concreta que manifestament es rebutgi aquesta pràctica. 

A nivell de medi ambient: A nivell tècnic diem tenim meitat fet, però la ciutadania però la 

ciutadania ens diu que tenim molt per fer. S’ha de millorar el respecte al medi ambient amb la 

sensibilització del públic, fomentar l’estalvi energètic amb la distribució de les aigües, fomentar 

la conservació del patrimoni natural, cultural i artístic i reutilització del patrimoni construït. Això 

són elements a millorar. 

Cultura i lleure: L’Ajuntament ofereix molt lleure i molta cultura, però el problema és que no 

coincideix amb la cultura i lleure que reclama la societat. Això passa des de l’aparició del 

cinema.  

Passem ara a les recomanacions: De cada compromís es van prioritzar el compromís de:                                                                                                   

- Promoure el dret de vot a les persones residents no comunitàries, caldria promoure aquest 

dret amb una condició necessària: aquells ciutadans que tinguin un cert grau de coneixement i 

de integració en la societat d’ acollida, en aquest tema hi ha divisió per part de la ciutat: hi ha 

gent que creu en ple dret i altres que requeriria un cert temps d’integració.                                                                   

- Fomentar la vida associativa, el que calia era impulsar un pla de suport al teixit associatiu i 

que al llarg de la vida de la pròpia associació estem molt propers i anem acompanyant el 

procés.                                                                                      

- Fomentar la participació democràtica en tots els àmbits i en tots els habitants de la vida 

municipal a través de mecanismes i espais de participació ciutadana. El que ens diu la 

ciutadania és que ens cal una participació més pro activa per part de l’Ajuntament. Hem creat 



  

molts espais, tenim una política amb moltes vies de participació, però potser som massa 

passius pensant que creant la convocatòria la gent ja acudirà o en farà ús i l’agafarà com a 

seva, però en aquest cas ens està dient que hem de ser més pro actius i anar a buscar a la 

gent. I per altra banda la ciutadania es posava l’autocrítica de que no només esperar l’actitud 

que ens facilitin canals de comunicació, sinó tenir una actuació de poder-nos aprofitar tots 

aquells que ja tenen.                                                                                                               - Pel 

que fa al compromís de prestar serveis particulars i adaptats a persones desfavorides i 

potenciar el servei a la infància amb risc d’exclusió. S’observa que hi ha una saturació de 

serveis i per això cal potenciar-los i anar més enllà en l’ús i fomentar la seva descentralització, 

des de la ciutadania s’observa que hi havia oferta i proposta de serveis pensats per aquestes 

persones. Però que estan massa concentrats i hi ha barris en els que aquests serveis no són 

presents, seria el tema de centres oberts. Potenciar el servei a domicili per les persones més 

desfavorides i amb menys autonomia personal, facilitar un servei de proximitat amb el petit 

comerç perquè puguin portar les seves compres a casa i aquí és una porta oberta que ens 

plantejaven, això és possible sí treballem tot el tema de voluntariat social. Per tant vincular el 

món comercial amb el voluntariat social que permetés aquest servei de portar compres a casa. 

Veureu que algunes són recomanacions molt concretes, prestar serveis adaptats a les 

persones amb discapacitat, sobre aquest compromís el que ens diuen és prestar ajuts a les 

persones amb mobilitat reduïda tant en l’habitatge com en l’espai públic tipus equipaments i 

comerços i potenciar la integració laboral de les persones discapacitades. Amb tot això ens 

està posant l’accent en que l’equip de Govern haurà d’explorar amb els canals que ja tenen on 

posar tota aquesta recomanació que la ciutadania ens planteja i hi havia també vetllar per la 

protecció i defensa de consumidors i usuaris, que no ens ha plantejat cap actuació concreta. 

- Un altre compromís és evitar el fracàs escolar entre la població infantil i en edat escolar i en 

aquest sentit el que ens recomana la ciutadania és que és fonamental la implicació de pares i 

mares, o a través de les AMPA o per altres línies, per poder incidir en el seu paper actiu per 

poder combatre el fracàs escolar, no només esperant l’acció de reforç. 

- Fomentar l’educació per adults, ampliar l’escola d’adults. Aquesta recomanació és anterior a 

les obres que esteu veient aquí. La nova escola d’adults a partir del mes de gener es posarà en 

marxa, millorant la qualitat del que s’estava fent. Motivar les persones desinformades perquè 

tinguin interès en formar-se. No només esperar que estigui l’escola d’adults, sinó motivar 

perquè la gent hi vagi a aquelles persones que encara no són conscients que una millora en la 

seva formació els hi pot reportar una millora de qualitat personal important. 



  

- Fomentar la convivència i la hospitalitat entre tots els ciutadans en un marc de cohesió social, 

vetllar per la seguretat del professional i els alumnes del centre d’ensenyament i aquí 

concretament deien explorar el tema dels camins escolars segurs amb la implicació del comerç. 

Es van posar en marxa ja unes brigades i es poden dir que són: agents cívics vinculats a 

camins segurs.  

- Fomentar la plena ocupació en condicions de dignitat, promoure ajudes per facilitar l’ocupació. 

La reflexió que feia la gent que participava era que l’Ajuntament en el marc competencial que 

té, ja estava fent prou. La valoració que es fa de les polítiques actives d’ocupació que fa 

l’Ajuntament són bones, però encara i així, hi ha tota una part que està poc treballada que és el 

tema de l’auto ocupació del sector d’autònoms que potser caldria treballar-lo, com a nou procés 

productiu més vinculat a l’auto ocupació. 

- Compromís energètic i de les energies renovables. Aquí la proposta que ens feien era d’un 

enllumenat públic que reduís l’impacte ambiental. Que dirigeixi molt bé la llum cap a baix, que 

eviti la contaminació lumínica i més en aquesta zona com Sant Boi, que és zona de pas d’aus 

migratòries. Per altra banda, per molèstia a veïns que viuen en pisos alts, que els hi dóna el 

reflex dels focus a la finestra i el tema de l’estalvi energètic, amb això l’Ajuntament té un 

programa d’actuació que requereix diners per poder invertir i desprès poder fer l’estalvi. 

Subvencionar l’adquisició de qualsevol element com cisternes, plaques solars; que redueixi el 

consum d’aigua i d’energia a les llars, a locals, etc. És un dels àmbits en el que cal explorar 

encara més, ja que els Ajuntaments poden ajudar a subvencionar, però hem d’explorar per si hi 

pot haver altres línies d’ajuda o si es pot demanar a altres estaments que ens hi ajudin, així 

com la Diputació. 

- Controlar l’emissió de sorolls  i vibracions, posant multes i sancions. Tot això està controlat, 

però potser s’han de regular petits aspectes d’aplicació. Creació d’un mapa sònic, mirar en 

quins carrers tenen excés de sorolls i …. 

- Preservar el medi ambient. Revisar el disseny dels contenidors de recollida de brossa.  Mirar 

l’hora de recollida de contenidors segons els barris. Aquí el debat es va fer per què segons el 

tipus de brossa i el tipus de boca del contenidor, la gent havia d’obrir les bosses per tirar la 

brossa al contenidor i això des incentiva el reciclatge, s’ha de buscar remeis que passin per 

ampliar la boca del contenidor o per tornar-la a dissenyar de manera que faciliti a la gent en el 

fet de separar la brossa i reciclar-la. 



  

- Fomentar la recollida selectiva dels olis domèstics, com sabeu encara només tenim la opció 

d’anar a la deixalleria i cal fer una distribució d’envasos a totes les llars, i fins i tot  habilitar en el 

contenidor de brossa orgànica una cubeta adherida per poder posar allà l’oli.  

- Seguiment adequat per part de l’Ajuntament de l’emissió de radiacions d’alta tensió i antenes 

de telefonia mòbil , és un tema recurrent però allà on hi ha civilització hi ha telèfons mòbils.     

- Afavorir la tolerància religiosa i entre diferents religions, fomentar trobades ecumèniques entre 

diferents religions per poder fomentar el coneixement entre elles i millorar la tolerància 

- Afavorir la llibertat lingüística. Fer que els esdeveniments culturals tinguin en comte que hi ha 

moltes llengües a Sant Boi, tant oficials com no oficials i hi ha activitats que va bé que ho 

tinguin en compte, per exemple uns jocs multi florals de poesia, de literatura que pugui la gent 

participar en la llengua que sigui pròpia.  

- Oferir espais públics per oferir activitats en espais d’igualtat i condicions d’igualtat per a 

tothom.  

L’important és que farem amb tot això. Ara és una mica el que estem acabant de decidir, 

entenem que un pla d’acció concret no caldria perquè això són temes vinculats clarament al Pla 

d’Acció de Govern. Perquè toca totes les tecles i no tindria sentit tenir aquí un pla per cada 

cosa, com sí fossin coses diferents. El que sí està clar és que caldria donar-li un cos i poder-ho 

sotmetre a debat polític, però tot això està obert. Que recomani a les forces polítiques ara que 

estem en mesos d’acabar el mandat, perquè  s’incorpori en la mesura que el seu compromís ho 

plantegi, en els seus programes electorals i el propi equip resultant de les properes eleccions 

es pugui incorporar en el pla d’acció de Govern, per tant tot està obert.                     El que sí 

que està clar és que caldrà fer un seguiment i buscar òrgans o espais que permetin 

paulatinament mirar en quin moment està el grau de compliment d’aquestes recomanacions i 

de tota la Carta.  Un dels elements claus és que vosaltres sigueu ambaixadors de tot això, 

volem que tot això no caigui en un “sac trencat” de quins són els nostres compromisos. I 

aquests drets s’han de respectar. Moltes gràcies. 

InteInteInteIntervencions del públic:rvencions del públic:rvencions del públic:rvencions del públic:    

Jo penso que podríem fer una ronda del que ha sortir per aquí, que són coses precioses i això 

és el que cal fer a Sant Boi, si teniu alguna cosa a afegir o comentar. 

És un tema que totes les persones que mínimament som sensibles, humanes i amb les 

relacions i les interrelacions pensem que ha de passar per millorar les interrelacions entre 



  

diferents cultures, religions i sobretot fomentant aquest caliu. La llàstima és que en una 

població de 15.000 habitants i aquí estem sempre els mateixos i a mi ha sigut el punt que ,en 

totes aquestes trobades, sempre m’ha preocupat molt. Hi ha un que ve dóna una idea, marxa i 

ja està, l’important és el seguiment i el seguiment nosaltres com hauríem de fer-ho. Es tendeix 

a tutelar, a fer, a donar passes i d’alguna manera estem assumint responsabilitats que hauríem 

de delegar-les més a la població i a la comunitat per tal de no infantilitzar a la societat, sinó fer 

una societat crítica, sensible, activa i creativa. I jo tampoc sé com fer-ho això, però bé em 

permeto dir-ho aquí com un comentari entre nosaltres. És com els grups, no es pot pretendre 

que els grups sempre arribin a acords perquè diuen que n’hi ha un dels dos que no pensa o 

pensen de diferent manera, potser s’hauria de buscar més la diferència de pensament entre els 

grups per tal de fomentar la cosa creativa, que els tècnics us trobeu en situacions d’impàs i no 

sé sap com arreglar-ho, doncs buscant sortides noves. Gràcies. 

Hi havia una de les recomanacions que deia anar a buscar la gent i això m’ha fet gràcia, perquè 

trobo que això és una manera d’ infantilitzar la gent, hem de trobar una altra manera d’arribar a 

la gent. 

Jo he anat seguint una mica tot això i, és clar, està penjat a la pàgina web, però a nivell de 

carrer jo no he vist res, potser hauríem de veure com fer arribar més tot això a la gent i 

estimular-los, no anar-los a buscar. Potser podríem enviar una carta, una publicació o publicar-

ho a la pàgina web. No fa molt es parlava a  la Universitat de com arribar a les persones, ens 

preocupa molta gent que té veritables problemes de salut mental, i  ara la gent veu les coses 

però no pregunten ni consulten i hem de trobar la manera d’arribar a aquesta gent i de motivar. 

Sí amb un programa informàtic li dius que accepti contestar unes preguntes i si això li demostra 

que està patint més del compte, que sàpiga que pot tenir una ajuda i  això se li pot resoldre.  Fa 

uns quant anys es deia no això ha de ser una cosa personal, en presencia i ara no, és 

important que ens sapiguem adequar a les noves tecnologies.    

La gent que ja està sensibilitzada ens trobem també amb el problema de com arribar a la gent, 

a nivell informàtic es pot arribar a un sector, però no a tothom i amb publicacions però per 

arribar a tot hom és un debat que tenim a tots els municipis. Jo volia dir que sóc del Prat i tenim 

el mateix problema i també hi pensem. 

A Cubelles ara estan fent una campanya de comunicació, i ara sortirà  el que s’ha fet, no 

cuidem però les noves maneres de comunicació i tot l’esforç organitzatiu, muntem els debats i 

desprès resulta que no sabem com dir-ho, no pensem en l’important que és dir-ho i desprès fer 

participar a la gent de tot allò que estem fent i la gràcia d’aquesta prova pilot és que els tres 



  

ajuntaments anem aprenent els uns dels altres o cadascú de les seves característiques i de la 

seva situació, un proposa una cosa l’altre aprèn, escolta i el regidor de Cubelles està aprenent 

el pla comunicatiu, una experiència compartida amb la resta dels Ajuntaments i és important  

obrir les portes de l’Ajuntament o d’aquesta sala, sempre. I amb internet és molt important. 

Jo m’he descuidat de felicitar per aquest treball que s’ha fet per iniciativa de l’Ajuntament de 

Sant Boi i per haver tingut aquesta idea tant genial, treballem pels Drets Humans de les 

persones. Cultura i Drets Humans anirem molt lluny. Moltes gràcies. 

Yo tuve un maestro que era un tal Luis Hernández estuvo de alcalde en Santa Coloma de 

Gramanet mucho tiempo y aquel decia que a veces fallabamos la izquierda porque queriamos 

avanzar demasiado hacia el pueblo y teniamos que dar un pasito muy corto de las bases que si 

no se descolgaba. Qué ha pasado con la democracia, la democracia antes haciamos las cosas 

entre la gente de barrio y las administraciones no ayudaban, lo haciamos la gente. Llegó la 

democracia y los padres que sufrimos aquello, hemos malcriado los hijos porque hemos 

querido facilitar demasiado, no hemos guardado ese pasito pequeño. Vinieron los casals, vino 

el director, un tipo conocido por Guti. Cuando Guti entró en el casal era muy al principio y al 

principio organizabamos las fiestas la cooperativa, al llegar Guti y el Ayuntamiento se hizo 

cargo, la gente se fue acomodando y ahora es la Administración la que tiene que organizar las 

cosas. Todo ha avanzado demasiado deprisa, no ha dado ese pasito pequeño que tenemos 

que estar al lado de la gente. Nada más. Gracias.                    

        Mª José Rodríguez.Mª José Rodríguez.Mª José Rodríguez.Mª José Rodríguez.----  Tanquem aquest acte, ara anem a fer una mica de passejada per totes 

les entitats que hi ha aquí a la plaça i després un dinar comunitari que jo crec que també fa 

molta ciutat. Moltes gràcies per estar aquí.          

            

            

            

            

            

            

            

            

                     

      


